
دمير برتري نسبت به مربيان ايراني نداشت
براي بررسي نتايج اين دوره از بازي ها بايد 
به چند نكته توجه كنيم. اينكه بسكتبال 
ايران با چند تغيير راهي هانگژو ش��د؛ از 
يك س��و حامد حدادي خداحافظي كرد 
و از س��وي ديگر لژيونرهايي چون بهنام 
يخچالي و محمد امين��ي به دليل حضور 
در تيم هاي خود )آلمان و فرانسه( شرايط 
حضور و همراهي تيم ملي را نداشتند. از 
سوي ديگر محمد جمش��يدي هم با نظر 
سرمربي دعوت نشده بود و در مقابل شاهد 
حضور جواناني بوديم كه نيازمند ميدان هاي بيشتري براي كسب تجربه 
هستند و بايد به آنها فرصت داد، به همين دليل اگر واقع بين باشيم نتايج 
رقم خورده در هانگژو چندان هم دور از انتظار نبود، چراكه تيم هاي آسيايي 
نيز طي اين سال ها سرمايه قابل توجهي در بس��كتبال كرده و بازيكنان 
خارجي را با تغيير تابعيت به خدمت گرفته اند كه اين كار تيم ملي بسكتبال 
ايران را براي كسب نتيجه دشوارتر مي كند، به طوري كه ديديم تيم ملي 
ايران در اين دوره از بازي ها برابر تيمي حذف ش��د كه در پايان با كس��ب 
عنوان قهرماني به كار خود پايان داد. بس��كتبال ما نياز به پوست اندازي 
دارد و اين كار در حال انجام اس��ت، اما بايد برنامه بهتري داشته باشيم تا 
از بسكتبال روز دنيا عقب نمانيم. ولی مسئله اين است كه اگر دست روي 
مربي خارجي  مي گذاريم، بايد يك سر و گردن از مربيان ايراني بالاتر باشد، 
اما در اين مدت چيز خاصي از هاكان دمير نديديم. نبايد با دخيل كردن 
مسائل شخصي در ورزش، مربيان ايراني را ناديده گرفت. هاكان دمير را در 
اين مدت فردي عصبي ديدم. در چنين شرايطي مربي نمي تواند مطالب را 
به خوبي و با آرامش به تيم و بازيكنان انتقال دهد و باعث مي شود بازيكن 
واكنش نشان دهد و در كل اطاعت پذيريش كم مي شود. مهم ترين مسئله 
اما اين بود كه دمير چيزي از مربيان ايراني بيشتر نداشت كه بگوييم براي 
ما مفيد بوده است! ما مربيان بهتری از دمير داريم كه پيشتر توانمندي هاي 
خود را به نمايش گذاشته اند. ضمن اينكه با فرهنگ ايراني آشنا هستند و از 

نظر مبلغ قرارداد هم به مراتب بهتر و پايين ترند.
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شیوا  نوروزي

سقوط در گرداب بيانيه نويسي
فدراسيون فوتبال نه تنها نتوانس��ت جلوي بيانيه نويسي باشگاه هاي 

معترض را بگيرد، بلكه خودش نيز به جمع بيانيه نويس ها اضافه شد!
بيانيه تند و تيز فدراسيون عليه يك برنامه تلويزيوني در حالي منتشر 
ش��ده كه بالاترين مرجع تصميم گيري فوتبال، خود ديگران را از اين 
كار منع كرده بود. به نظر مي رس��د انتقادهاي مطرح ش��ده از س��وي 
كارشناسان و مجري برنامه باعث شد فدراسيون هم بي خيال ژست هاي 
مديريتي شود و به بيانيه نويسي رو بياورد. اينكه كارشناسان برنامه هاي 
ورزشي براساس چه مبنا و با توجه به كدام فاكتورها انتخاب مي شوند 
و مقابل دوربين هاي تلويزيوني قرار مي گيرند، همواره محل بحث بوده 
و هست. اين روزها افرادي از ش��رايط اين روزهاي تيم اميد و تيم ملي 
انتقاد مي كنند كه نتايج دوران حضور خود را چه در عرصه باش��گاهي 
و چه در تيم اميد فراموش كرده اند. دقيقاً همين مس��ئله نيز كار را به 
جايي رساند تا فدراسيون بدون در نظر گرفتن ملاحظات و البته جايگاه 
حقوقي اش عليه يك برنامه بيانيه صادر كند. مسائل مطرح شده در آن 
برنامه جاي بحث دارد، اما همه اينها دليل قانع كننده اي نيس��ت براي 
آنكه فدراسيون اقدام به انتشار بيانيه تند كند. سيل تند بيانيه نويسي 
قبل از شروع فصل كليد خورد و هنوز هم ادامه دارد، تا جايي كه تعداد 
بيانيه هاي صادر ش��ده در اين مدت از دس��ت دررفته و هنوز هم هيچ 
نهادي توانايي مقابله با اين جريان را ندارد. در اين گيرودار فقط بيانيه 

فدراسيون را كم داشتيم كه متأسفانه آن را هم ديديم. 
جدا از اين بحث، بيانيه فوق در حالي منتشر شده كه بيان برخي نكات، 
عجيب و سؤال برانگيز است. فدراسيون بر توفيقات يك سال اخير خود 
تأكيد دارد و نمونه هايي از آن را بيان كرده است؛ رفع تعليق باشگاه هاي 
ايراني از حضور در ليگ قهرمانان آس��يا، طراحي و اجرای قانون س��قف 
بودجه و قوانين ناظر بر نقل و انتقالات به منظور س��ازماندهي و برقراري 
عدالت اقتصادي بين تيم ها، بازگرداندن ميزباني از تيم هاي عربستاني به 
كشورمان، رفع موانع موجود در مسير ورود تكنولوژي VAR، تسهيل 
ورود بانوان به ورزشگاه ها در رقابت هاي داخلي، قرار دادن بند حمايتي در 
حوزه حق پخش باشگاه ها با توجه به مذاكرات متعدد با مجلس شوراي 
اسلامي، رفع خطر محروميت بين المللي به خاطر اتفاقات بازي تيم ملي 
مقابل لبنان در مشهد و تخصيص 3 ميليون دلار بابت پروژه هاي فوروارد 
در فيفا كه دو سال بود مورد بهره برداري قرار نگرفته و مغفول مانده بود؛ 
اينها مواردي است كه از آن به عنوان توفيقات ياد شده، آن هم درحالي كه 
ادعاهاي مطرح ش��ده تا واقعيت فاصله زيادي دارد. سه باشگاه وطني به 
سختي مجوز حضور در ليگ  قهرمانان را گرفتند و هنوز هم در مورد مدارك 
ارسالي شان بحث هايي مطرح است. قانون سقف بودجه نيز عملًا دور  زده 
شده و با ترفندهاي مختلف شاهد چند برابر شدن رقم دستمزدها بوديم. 
ميزباني از تيم هاي عربستاني نيز حاصل از سرگيري روابط ديپلماتيك 
دو كشور بوده و عجيب است كه فدراس��يون اينگونه سنگش را به سينه 
مي زند. VAR وارداتي نيز عاريتي است و هنوز جاي خالي آن در ليگ  برتر 
حس مي شود. بحث ورود بانوان در ورزشگاه ها تنها در موارد خاص مرتفع 
شده و مراجع ذي صلاح اجازه آن را صادر مي كنند، حق پخش هم هنوز به 
دست فوتبال ايران نرسيده و فعلًا اثري از ثمره پروژه هاي فوروارد در فيفا 
در فوتبالمان ديده نشده است.  اي كاش فدراسيون براي دفاع از حق خود 
در مقابل انتقادهاي مطرح شده در تلويزيون موارد فني و دلايل محكم تري 
را مطرح مي كرد، نه اينكه دس��ت  به دامن هر موضوعي شود. اميدواريم 
فدراسيون همانند باشگاه هاي ليگ  برتري در گرداب صدور بيانيه نيفتد، 

والا ديگر نمي توان انتظاري از ساير اهالي فوتبال داشت.

مراس�م انتخاب برترين هاي فوتبال آسيا 2022 پس 
از چهار سال دوباره برگزار خواهد شد. كنفدراسيون 
فوتبال آس�يا قصد دارد 9 آبان ماه برترين هاي سال 
ق�اره را از بين نامزده�اي اعلام ش�ده، انتخاب كند. 
خوشبختانه در ليست اعلام شده اسامي چند ايراني 
هم به چشم مي خورد. مهدي طارمي در بخش بهترين 
بازيكن بين المللي )بازيكن آسيايي كه در خارج بازي 
مي كند( نامزد شده اس�ت. با توجه به درخشش اين 
لژيونر گلزن در تيم پورتو، طارمي شانس زيادي برای 
كس�ب اين جايزه دارد. نام امين حزباوي، ملي پوش 
تيم فولاد نيز در بين نامزدهاي كسب جايزه بهترين 
بازيكن جوان سال آسيا ديده مي شود. مسلم اولادقباد 
و س�عيد احمدعباس�ي براي دريافت جايزه بهترين 
بازيكن فوتسال قاره كهن نامزد ش�ده اند. همچنين 
فدراس�يون فوتبال  كش�ورمان در رده پاي�ه، نامزد 

دريافت جايزه شده است.

دنیا حیدري

صعود فرانسه و پرتغال به يورو

ركوردزني تمام نشدنی رونالدو
درخش��ش در تركيب پرتغال و ركورشكني برابر اس��لواكي نشان داد 
رونالدو تمام ش��دني نيس��ت. در ادامه رقابت هاي مرحله مقدماتي جام 
ملت هاي اروپا، پرتغال و فرانسه با ادامه روند شكست ناپذيري خود موفق به 

كسب جواز حضور در يورو 2024 شدند. 
در حساس ترين و ديدني ترين بازي هاي جمعه ش��ب فرانسه، صدرنشين 
بلامنازع گروه B ميزبان لاله هاي نارنجي بود. ديداري كه با حساب 2 بر يك 
و دبل امباپه به سود خروس ها خاتمه يافت تا كار هلند در ادامه سخت تر از 
قبل شود، چراكه با توجه به شكست هلند مقابل فرانسه و باخت 2 بر صفر 
جمهوري ايرلند حالا نارنجي پوشان هلندي با 9 امتياز در رده سوم جدول 
قرار دارند و براي جبران امتياز هاي از دست رفته و كسب جايگاهي بهتر در 
مصاف بعدي با يونان)تيم دوم جدول با 12 امتياز( چاره اي جز برد ندارند. اما 
نكته جالب اين بازي درخشش امباپه بود، به طوري كه ژاوي سيمونز، هافبك 
هلند با وجود ناراحتي از شكست تيمش مقابل فرانس��ه نتوانست از بازي 
امباپه تعريف نكند: »نيامده بوديم ببازيم و حتي مساوي بگيريم. هدف ما 
برد بود، ولي نشد. فرانسه قدرتمند بود، اما از بازي در كنار امباپه لذت بردم. 
كيليان بازيكن سطح بالايي است، هرچند كه او تنها بازيكن خوب فرانسه 
نيست، اما بازي برابر كسي كه قبلًا كنارش بازي كرده ايد، لذت بخش است.« 
دشان نيز با ابراز خوشحالي از اينكه تيمش موفق به كسب سهميه حضور در 
يورو2024 شده، تأكيد كرد بايد ثابت كنيم كه بهترين هستيم: »بازيكنانم 
هميشه در بالاترين سطح هس��تند. آنها به دنبال قهرماني در جام جهاني 
بودند و حالا هم به يورو صعود كرده اند. ما هميشه نشان داده ايم كه بهترين 

هستيم و بايد اين روند را در اين رقابت ها هم حفظ كنيم.«
در ديگر بازی جذاب جمعه شب،  پرتغال هفتمين برد خود در اين دوره 
از رقابت ها را مقابل اسلواكي دش��ت كرد. برتري 3 بر 2 مقابل تيم دوم 
جدول، نه فقط فاصله پرتغال با اسلواكي را به هشت امتياز افزايش داد كه 
جايگاه اين تيم را با 21 امتياز مستحكم تر كرد. پرتغال در اين هفت بازي 
موفق به زدن 27 گل ش��ده، درحالي كه تنها دو گل از حريفان دريافت 
كرده است. اما آنچه باعث شد پرتغال در مصاف جمعه شب برابر اسلواكي 
به كانون توجهات تبديل شود، درخشش رونالدو بود. بازيكني كه اگرچه 
به واسطه نزديك ش��دن به روزهاي پاياني فوتبال راهي ليگ عربستان 
شده، اما همچنان در حال درخشش در تيم ملي پرتغال است. درخششي 
كه ركوردها و همچنين آمار و ارقام جالب توجهي را به دنبال دارد. كسب 
سه امتياز اين بازي به معناي صعود كريستيانو رونالدو و هم تيمي هايش 
به مسابقات يورو 2024 بود كه قرار است تابستان سال آينده در خاك 
آلمان برگزار ش��ود و آنها حالا فرصت كافي ب��راي برنامه ريزي و بهبود 
عملكرد تيم ش��ان در اين رقابت ها را خواهند داشت، اما هدف مارتينز، 
س��رمربي پرتغال در حال حاضر ادامه روند شكست ناپذيري تيمش در 
مرحله مقدماتي است: »هدف مهم ما اين است كه مرحله انتخابي را بدون 
شكست پشت سر بگذاريم و در حال حاضر در مسير درستي قرار داريم. 

من واقعاً حرفه اي گري اين تيم را دوست دارم.«
با وجود اين پربيراه نيس��ت اگر بگوييم درخشش رونالدو، صعود پرتغال به 
يورو را تحت تأثير قرار داد. آقاي گل فوتبال دنيا كه با 125 گل زده بهترين 
گلزن ملي ادوار است، 72 گل ملي خود را بعد از 30 سالگي به ثمر رسانده 
است! عددي كه خاص بودن آن زماني مشخص مي شود كه بدانيم 192تيم 
ملي در جهان وجود دارند كه رونالدو مي تواند با اين حد نصاب )72 گل بعد 
از 30 سالگي( بهترين گلزن تاريخ ملي آنها باشد. تيم هايي كه در بين آنها 
مي توان به نام بزرگان فوتبال دنيا رس��يد؛ آلمان، فرانسه، ايتاليا، انگليس، 
اسپانيا و حتي هلند! رونالدو با دبل مقابل اسلواكي، هفتاد و دومين گل ملي 
خود را بعد از 30 سالگي به ثمر رساند، ركوردي كه او را در بين 10 گلزن ملي 
جهان قرار مي دهد. ركوردي كه جداي از 125 گلي است كه او را به بهترين 

گلزن ملي ادوار تبديل كرده است. 
كريس��تيانو رونالدو در ش��ب صعود پرتغال به ي��ورو 2024 به صد و 
بيست و پنجمين گل ملي خود دس��ت پيدا كرد تا ثابت كند حتي در 
38سالگي هم مي تواند ستاره اصلي پرتغال باشد و عصاي دست روبرتو 
مارتينز. رونالدو در س��ال 2023 با پرتغال در شش بازي حضور داشته 
كه در تمام آنها موفق به گلزني شده اس��ت و همين دليل كافيست تا 
مارتينز در 38سالگي هم اين بازيكن را همچنان در تركيب اصلي قرار 
دهد. بازيكني كه حالا مجموع آمار گل ه��اي  زده او در مجموع)ملي و 
باشگاهي ( به عدد 856 رسيده اس��ت. ركوردي كه همان اندازه جالب 

توجه است كه زدن 72 گل ملي پس از 30 سالگي!

رقابت ايراني ها با برترين هاي آسيا
قاب

اسدالله كبير

كارشناس بسكتبال

بهروز عطايي، س��رمربي پيش��ين تيم ملي واليبال پ��س از پايان 
رقابت هاي بين المللي به اردوي تيم باشگاهي خود فولاد سيرجان 
پيوست. عطايي كه پس از شكست تيم ملي مقابل جمهوري چك 
در مسابقات انتخابي المپيك از سرمربيگري تيم ملي كناره گيري 
كرده بود از ديروز ش��خصاً هدايت تيم فولاد سيرجان را برعهده 
گرفت. ليگ برت��ر واليبال در فص��ل 1402 با حض��ور 14 تيم از 

مهر ماه آغاز مي شود.  30

آغاز به كار عطايي در فولاد

تمرينات تيم ملي كاراته مردان براي حضور در مسابقات قهرماني 
جهان 2023 از امروز در مجموعه ورزشي انقلاب آغاز مي شود. 
طبق اعلام كادرفني، علي مسكيني در وزن 60- كيلوگرم، برنده 
رقابت انتخابي درون اردويي ميان اميررضا برزويي و مهدي كياني 
در وزن 67- كيلوگرم، س��امان عدالت��ي در وزن 75- كيلوگرم، 
مهدي خدابخشي در وزن 84-كيلوگرم و سجاد گنج زاده در وزن 
84+ كيلوگرم، تركيب تيم  كوميته انفرادي را تش��كيل خواهند 
داد. همچنين ذبيح الله پورشيب، سجاد گنج زاده، بهمن عسگري، 
مهدي خدابخشي، صالح اباذري، مهدي عاشوري و محمود نعمت 

در كوميته تيمي به ميدان خواهند رفت.

بهترين هاي كاراته در جهاني بوداپست

ضعف هايمان را برطرف مي كنيم

 برگزاري 

 جام ملت هاي آسيا 

خارج از فيفادي به ضرر ماست

تيم ملي فوتس��ال ايران طي يك ماه گذشته روزهاي شلوغي را 

شميم رضوان
پشت سر گذاشت؛ حضور در مسابقات تداركاتي برزيل و بعد از       بازتاب

آن شركت در مرحله مقدماتي جام ملت هاي آسيا كه با سه برد 
پي در پي شاگردان شمس��ايي و صعود به عنوان صدرنش��ين از گروه C همراه بود. با وجود اين 
شمس��ايي به جاي خوش��حالي از موفقيت هاي رقم خورده از همين امروز در انديشه حضوري 
پرقدرت در دور گروهي جام ملت هاي فوتسال آسياست. رقابت هايی كه فروردين ماه سال آينده 
برگزار مي شود و تيم ملي فرصت خوبي دارد برای حضور پرقدرت در اين رقابت ها. با اين حال آنچه 
باعث نگراني سرمربي تيم ملي فوتسال ايران شده، برگزاري جام ملت هاي آسيا خارج از فيفادي 
است. مسئله اي كه دست شمسايي را براي استفاده از همه نفرات مدنظرش مي بندد: »با توجه به 
اينكه اين دوره از جام ملت هاي آس��يا انتخابي جام جهاني 2024 محسوب مي شود،  ای اف سی 
مي توانست به خاطر كيفيت بازي ها كاري كند كه مسابقات خارج از فيفادي برگزار نشود. جام 
ملت هاي آسيا آخرين تورنمنت ماست كه خارج از فيفادي برگزار مي شود و به مجموعه ما آسيب 

زيادي مي رساند، چراكه بي شك براي استفاده از لژيونرها به مشكل برخواهيم خورد.«
اهميت حضور لژيونرها، شمسايي را بر آن داشته تا از همين امروز و بدون فوت وقت اقدامات لازم 
را انجام دهد تا سر بزنگاه دستش در پوست گردو نماند: »در اين راستا،  اقداماتي را براي حضور 
حسين طيبي، مسلم اولادقباد، سعيد احمد عباسي و سالار آقاپور در جام ملت هاي آسيا انجام 
داديم و همچنان به مذاكره با مديران باشگاه هاي مايوركا پالما و وينيا آلبالي ادامه مي دهيم. در 
اين بين هم باشگاه ها حق دارند و هم تيم ملي. البته قائم به فرد نيستيم و از همين امروز پلن هاي 
دوم و سوم ما آماده است و مشكلي نداريم. با وجود اين دوست داريم تيمي را كه حدود دو سال 

است از روز اول كنار هم هستيم براي جام ملت هاي آسيا داشته باشيم.«
انتظارات شمسايي از تيم ملي فوتسال ايران بيش از هر كس ديگري است، به طوري كه با وجود 
كسب س��ه برد پي در پي دور مقدماتي، رضايت چنداني از عملكرد شاگردانش نداشت و حالا به 
دنبال نمايشي متفاوت در فروردين ماه است: »اقتدار تيم ملي از همه چيز مهم تر است، به همين 
دليل اول بايد خودم را در زمينه كاري  اصلاح كنم. اس��امي در زمي��ن بازي نمي كنند. براي من 
فرقي نمي كند چه بازيكني با چه سني و در چه تيمي بازي مي كند. ما بايد به هر حريفي در هر 
جايگاهي احترام بگذاريم و هدفمان كسب موفقيت تيم باشد و بس. بازي هايي كه طي يك ماه 
اخير داشتيم، نشان داد نتوانستيم تفاوت بين سطح دو تورنمنت را براي بازيكنان تشريح كنيم 

و اين ضعف بايد برطرف شود.«

خطير باز هم پشت نكونام درآمد، اما ...

آرامش شكننده در استقلال
آبي هاي تهران آرامشي شكننده را پشت سر مي گذارند. در روزهايي 

اشرف  رامين
كه مس��ابقات ليگ  برتر به دليل فيفادي و بازي دوس��تانه تيم ملي       حاشيه

تعطيل است، استقلال تمريناتش را تحت  تأثير حاشيه جديد ادامه 
مي دهد. اين تيم از پيش از شروع فصل با مشكلات مديريتي و مالي شديد دست وپنجه نرم مي كند. 
جواد نكونام در حالي هدايت تيم را برعهده دارد كه انتخاب علي خطير نبوده و مديرعامل قبلي او را 
به عنوان سرمربي استقلال انتخاب كرده است. با وجود اين مديرعامل فعلي در صحبت هايش از ادامه 
همكاري با نكو حمايت كرده است. منتها اخيراً نامه اي در رسانه ها منتشر شده مبني بر اينكه اعضاي 
هيئت مديره صورت جلسه اخراج سرمربي تيم را امضا كرده اند! همانطور كه انتظار مي رفت خطير با 
انجام يك مصاحبه همه چيز را تكذيب كرد. مديرعامل آبي ها در گفت وگو با سايت باشگاه، هدف از 
انتشار اين نامه را به هم زدن آرامش و اتحاد استقلال دانست: »متأسفانه بار ديگر شاهد اقدام بيهوده 
و بي نتيجه ديگري براي ضربه زدن به اتحاد استقلال بوديم. نامه اي بدون امضا، بدون تاريخ و بدون 
شماره منتشر شد كه از اساس غلط و غيرواقعي اس��ت. هدف اين بود ذهنيت سرمربي را نسبت به 
مديريت باشگاه خراب كنند كه تيرشان به س��نگ خورد. من و سرمربي تيم دست ياعلي داده ايم و 
متحد شده ايم براي اينكه استقلال بتواند به موفقيت برسد. انتشار چنين چيزهايي صرفاً براي ضربه 
زدن به اتحاد ميان اعضاي باشگاه و معطوف كردن حواشي به سمت استقلال است. به نظر مي رسد 
حواشي ديگر تيم ها در روزهاي اخير سبب شده تلاش هايي براي ضربه زدن به آرامش استقلال صورت 
گيرد. من و جواد نكونام هر دو متحد هستيم و به هيچ وجه اجازه نخواهيم داد شخص يا اشخاصي به 
آرامش تيم ضربه بزنند و خللي در روند كاري تيم ايجاد كنند. به عنوان مديرعامل باشگاه پرافتخار و 
بزرگ استقلال اجازه ضربه زدن به تيم را نمي دهم. گويا عملكرد استقلال و پرهيز از هرگونه حواشي 
در روزهاي اخير موجب ناراحتي عده اي شده و آنها سعي در برهم زدن آرامش تيم و باشگاه دارند كه 
بار ديگر مي گويم هرگز اجازه نخواهم داد به خواسته خود برسند. مطمئناً جواد نكونام سال هاي سال 
در استقلال خواهد بود. اگر من در استقلال بودم و جواد نكونام بخواهد برود؛ مطمئن باشيد يك روز 

قبل از رفتنش من استعفا مي دهم و مي روم.«
نكونام واكنش��ي به اين نامه نش��ان نداده و تمرينات تيم نيز در حال پيگيري است. اين اولين باري 
نيست كه آبي ها با حواشي خارج از زمين مواجه مي شوند. در اين مدت مديريت و سرمربي چند باري 
رودرروي هم قرار گرفته اند، منتها هر بار روي اختلافات سرپوش گذاشتند و موضوع ختم به خير شد. 

در شرايط فعلي استقلال خود را براي بازي روز جمعه با تيم هوادار آماده مي كند. 

بازي ايران و اردن را هرچند ش�اگردان امير 
قلعه نويي با برتري 3 بر يك به سود خود تمام 
كردند و به فينال مسابقات چهارجانبه اردن راه 
يافتند، اما نبايد از ياد برد ژنرال و شاگردانش 
خوش شانس بودند كه حريف دير به خود آمد 
و نتوانس�ت از موقعيت هايش اس�تفاده كند 
تا به اين ترتيب ايران سه ش�نبه ش�ب بازي 
فينال اين مسابقات را مقابل قطر برگزار كند. 
يك��ي از مزيت ه��اي ب��ازي تداركات��ي همين 
نمايان شدن ايرادها و اش��كالات است، البته به 
شرط آنكه براي برطرف شدن آنها برنامه داشته 
باشيم. اردن با وجود اينكه از تيم هاي سطح اول 
فوتبال آس��يا محسوب نمي ش��ود، اما به خوبي 
ايراد هاي تيم ملي ايران را نشان داد. ايراد هايي كه 
اگر رقباي اصلي ما در آسيا آنها را ديده باشند، آن 
وقت بايد بگوييم كه اوضاعمان در جام ملت هاي 

آسيا خيلي وخيم خواهد بود. 
  دفاعي كه جدي بازي نمي كند

امير قلعه نويي خودش معترف است كه تيمش در 
ساختار دفاعي با مشكل روبه روست، اين را حتي 
بعد از برتري مقابل اردن ه��م بيان كرد و گفت: 
»در اين بازي يكس��ري ايرادها داشتيم از جمله 
ايراد در س��اختار دفاعي، اما اين ايرادها را آناليز 

مي كنيم تا مشكلات مرتفع شود.«
جاي خوشحالي است كه سرمربي تيم ملي اين 
ايراد را ديده و درصدد رفع آن اس��ت، اما به نظر 
مي رس��د قلعه نويي پيش از آنكه به فكر ترميم 

ساختار خط دفاع تيم ملي باشد بايد به فكر تغيير 
نوع نگاه بازيكنان اين خط و شكستن غرور كاذب 
آنها باشد. در بازي مقابل اردن عليرضا بيرانوند و 
حسين كنعاني زادگان به عنوان دو بازيكني كه 
در پرسپوليس همبازي هس��تند چندين بار در 
بازي مستقيم با هم دچار اشتباهات وحشتناكي 
شدند كه بدون ترديد اگر حريف اردن نبود نتيجه 

پايان بازي چيزي جز پيروزي ايران می شد. 
اينكه بيرانوند و كنعاني زادگان به دفعات مرتكب 
يك اشتباه شوند، مسئله اي نيست كه بتوان به 
سادگي از كنار آن گذش��ت. اصرار بيش از حد 
آنها به پاس ه��اي كوتاه به هم ب��ا ضريب خطر 
بالا، آن ه��م در حالي كه كنعان��ي زادگان حتي 
در روزهاي اوجش هم بازيكن پا به توپي نبوده 
چندين بار در طول ب��ازي دروازه تي��م ملي را 
با خطر ج��دي روبه رو كرد. س��رمربي تيم ملي 
بايد به اين نكته توجه داش��ته باشد كه حريفان 
اصلي ايران به خصوص حريفان شرقي تيم هايي 
نيستند كه مثل اردن اين موقعيت ها را به راحتي 
از دست بدهند. ضمن اينكه اشتباهات بيش از 
حد اين دو باعث به زحمت افتادن بقيه بازيكنان 
مي شد تا جايي كه در همان نيمه اول در يكي، 
دو صحنه اگر دخالت بازيكنان ديگر و هوشياري 
آنها در كنار موقعيت نشناس��ي بازيكنان اردن 

نبود، دروازه تيم ملي باز مي شد. 
براي درك ضعف مفرط عناصر دفاعي تيم ملي، 
به خصوص جايي كه كنعاني زادگان حضور دارد 

كافيس��ت صحنه گل تيم اردن را مرور كنيد تا 
متوجه واقعيت شويد. توپ ارسالي بازيكن اردن 
با اش��تباه فاحش كنعاني زادگان به مهاجم آنها 
رسيد. اش��تباهاتي كه البته از مدافع ملي پوش 
پرس��پوليس اي��ن روزها چ��ه در تركي��ب تيم 
باش��گاهي و چه در تيم ملي زياد ديده مي شود. 
اشتباهاتي كه نبايد به سادگي از كنار آن گذشت. 
فراموش نكنيم كه پايه گذار شكس��ت تلخ ايران 
مقابل ژاپن در جام ملت هاي قبلي هم اش��تباه 

بچگانه حسين كنعاني زادگان بود. 
بنابراين قلعه نويي بايد قبل از هر تغيير سيستم 
و تاكتيكي در خص��وص خط دف��اع تيم ملي 
نوع نگرش عناصر خط دفاعي تيمش را تغيير 
دهد و به آنها يادآور شود كه نبايد همه چيز را 
ساده بگيرند و بايد به آنها بفهماند كه تمام رقبا 

جدي هستند. 
   خط هافبك بي اثر و كم رمق 

مورد ديگري كه در بازي تيم ملي مي توان از آن به 
عنوان يك نقص بزرگ ياد كرد، بيكاری برخی از 
بازيكنان  مقابل تيم اردن بود. عليرضا جهانبخش، 
سعيد عزت اللهي و احمد نوراللهي تقريباً در ميدان 
هيچ كاره بودند و كار توپ رساني به مهاجمان را 
بيشتر ش��جاع خليل زاده با ارس��ال هاي بلند از 
خط دفاع انجام مي داد. در ط��ول نيمه اول اصلًا 
نامي از احمد نوراللهي برده نش��د و بازي ضعيف 
او قلعه نوي��ي را وادار ك��رد كه در ابت��داي نيمه 
دوم روزبه چش��مي را جايگزي��ن او كند. عليرضا 

جهانبخش هم در ط��ول 68دقيقه حضورش در 
ميدان اينقدر پراش��تباه و بي اثر بود كه جايش را 
به مهرداد محمدي داد. سعيد عزت اللهي هم تنها 
لحظه اثرگذارش در بازي صحن��ه گل اردن بود، 
جايي كه هنرنماي��ي او و كنعاني زادگان باعث به 

ثمر رسيدن تك گل ميزبان شد. 
سابقه مربيگري امير قلعه نويي به ما مي گويد كه او 
يك مربي با تفكرات هجومي و بازي رو به جلوست. 
سرمربی تيم ملی در فاز حمله با وجود مهاجماني 
چون مهدي طارمي، سردار آزمون و حتي محمد 
محبي جوان و جوياي نام مشكلي ندارد، اما اينكه 
چه برنامه اي براي توپ رساني به آنها داشته باشد 
نكته مهمي اس��ت كه بازي مقاب��ل اردن همه را 
نگران آن كرده است. سرمربي تيم ملي بعد از بازي 
مقابل اردن گفت: »در مجموع خوشحالم كه بازي 
را برديم و به فينال صعود كرديم. من از نوع بازي 
تيم راضي نيستم و توقعم اين بود كه باكيفيت تر 
بازي كنيم، ولي همين كه با اختلاف دو گل اردن 

را شكست داديم كار مهمي است.«
امير قلعه نويي از بازي تيمش راضي نيس��ت كه 
اين مي تواند جای اميدواري براي پيشرفت تيم 
ملي داشته باشد، اما در عين حال مي گويد بردن 
اردن با اختلاف دو گل كار مهم��ي بوده كه اين 
يكي يعني يك خطر بزرگ. در حالي كه رقباي 
اصلي ايران حريفان مطرح و بزرگشان را گلباران 
مي كنند و به زحمت مي اندازند، ما نبايد به خاطر 

بردن اردن دچار توهم شويم.

فريدون  حسن 
      گزارش  يک

اردن ضعف هايمان را به آسيا نشان داد


